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פרשת שופטים תשע“ג
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"תרומתכם חשובה לנו מאוד, כל תרומה תתקבל בברכה"

הקרן להפצת תורת ברסלב
toratbreslev@gmail.com :דוא“ל

חדש!
הדיסק הנפלא - חדש מלא ישן
כמו כן ניתן להשיג את סדרת התפילות

”תפילה לעני“ לחגי השנה
וכן לקט תפילות ובקשות בכריכה עבה ודקה
וכן דיסקים לשמיעה ולצפיה בטל. 02-9666754

המועדים האלה הינם לפי זמני ירושלים ת“ו

עָרֶיךָ” )טז’, יח’( כָל שְׁ ן לְךָ בְּ תֶּ “שֹׁפְטִים וְשֹׁטְרִים תִּ
אומר רבינו בתורה רפ”ו “כי עיקר תענוג גן עדן הוא השגת אלוקות, היינו חכמה עילאה וחכמה תתאה, שהם בחינת גן 
עדן כנ”ל. אך לזכות לזה אי אפשר כי אם על ידי השערים, כי יש שערים, היינו בחינת שערי גן עדן שעל ידי זה זוכים 
לכנוס לגן עדן,...אך אלו השערים גנוזים וטמונים בארץ, בחינת “טבעו בארץ שעריה” וצריכים לזה בעל הבית על 
הארץ, שיהיה מושל בארץ, שיוכל להוציא, להקים ולהעמיד השערים שנטבעו בארץ: ודע שעל ידי לימוד פוסקים 
זוכים להיות מלך ומושל בארץ, ואז יכולים להעמיד ולהקים השערים שטבעו בארץ... וזהו שופטים ושוטרים תתן לך 

וכו’ כי השופטים ושוטרים שהם בחינת המנהיגים והמושלים...”. 
כשמגיעים לפרשת שופטים ושוטרים אפשר לזכות להיכנס לתוך גן עדן, ותענוג גן עדן זה השגת חכמת אלוקות, זה לראות את ה’ עין בעין, 
לדעת שאין עוד מלבדו, ואי אפשר להגיע לשום השגת אלוקות כי אם על ידי לימוד הפוסקים, לימוד ההלכות. הרבי מסביר בתורה רפ”ו 
שצריך להתמיד בלימוד הפוסקים. אם אנחנו רוצים שיתגלו השערים שטבעו, אם אנחנו רוצים לזכות להשגת אלוקות, להכנס לתוך גן עדן, 
אז צריכים להתמיד בלימוד הפוסקים. “טבעו בארץ שעריה” – צריך להרים את שערי ההלכה, צריך להיות בקיא בהלכה בעיון ובעומק, על 
ידי לימוד הפוסקים זוכים להיות מושלים בארץ, זוכים להיות “שופטים ושוטרים”, וזה שכתוב “שופטים ושוטרים תתן לך בכל שעריך” 
– אתה צריך לבנות את השערים, אתה צריך לדעת את שערי ההלכה, אתה צריך לבנות את השערים בעצמך, כי יש שערים שהם שערי גן 
עדן שעל ידם נכנסים לתוך גן עדן, נכנסים לתוך השגות אלוקות ואחרי חורבן בית המקדש הם גנוזים וטמונים בארץ. אז איך מעלים את 
השערים? להקים את השערים זה  רק על ידי שאדם ילמד לעומקה של הלכה, ילמד פוסקים, ילמד רמב”ם, טור, בית יוסף וכל המפרשים. 
הרבי אומר בתורה סב’ – כשאדם לא מכוון בתפילה זה סימן שאין לו שום אמונה, זה אפיקורסות, כל מילה שאדם אומר מהר, בלי כוונה, זה 
אפיקורסות. כשאדם יודע בלב שלם שמלא כל הארץ כבודו והוא מרגיש את ה’, ומרגיש שהקב”ה עומד עליו ורואה אותו בשעת התפילה 
זה נקרא אמונה, ואז הוא מתפלל בנחת ואומר את האותיות לאט לאט, אם אדם כיוון מילה אחת בתפילת שמונה עשרה אמר אותה לאט 
לאט בנחת, אז הוא ממש נקרא צדיק ומגיע לו כל הפרסים שבעולם, אבל אומר רבינו זה שכיוונת מילה אחת זה יפה מאוד, זה טוב מאוד 
שכיוונת! אבל שלא תחשוב שאתה יהודי עם אמונה בשלימות, כיוונת זה נהדר זה נפלא אבל זה עדיין לא נקרא אמונה, אמונה זה רק 
שתכוון בכל מילה בתפילה, אמונה זה שתוכל לדבר עם ה’ לכל הפחות כמו שאתה מדבר עם חבר. אדם שונא את האפיקורסים הוא רוצה 
לזרוק עליהם אבנים הוא מוכן לצאת עליהם עם חרב וחנית באש ובמים, רבינו מגלה לנו בתורה סב’ שכל העבודה שלנו זה עם עצמנו, 
– לא צריך לתקן את  יש מספיק אפיקורסות בעצמי  זה נקרא אפיקורסות!.  כי אם אדם לא מתפלל בכוונה  עם האפיקורסות שבליבנו, 
האפיקורסות אצל החופשיים. אם נתקן את האפיקורסות שבתוכנו אז לא יהיה חופשיים בעולם, כולם יחזרו בתשובה. מסופר על צדיק 
אחד שאמר בתפילה “הודו לה’ קראו בשמו הודיעו בעמים עלילותיו” ואחרי התפילה תפס את התרמיל שלו, את כל החפצים שלו, את כל 
מה שהיה לו ואמר לכולם אני עכשיו הולך לקיים את הפסוק הזה, אני עכשיו הולך וצועק בכל העולם “הודיעו בעמים עלילותיו” אני אצעק 
ברחובות - תדעו שיש אלוקים בעולם, אני אקיים את הפסוק הזה! הוא צעד כמה צעדים וחזר מהר, אמרו לו כולם “מה אתה חוזר, למה 
חזרת”? אמר אותו צדיק “נזכרתי שיש מספיק אפיקורסים בתוכי, אני צריך להודיע לרמ”ח אברי ושס”ה גידי שה’ הוא האלוקים, יש לי 

מספיק עבודה עם עצמי, אז איך אני יכול להודיע בעולם את עצם האמונה שעדיין בי לא בוערת האמונה?”.
כשאדם מדבר עם חבר, אז הוא לא מדבר סתם באוויר, הוא מכוון בכל אות, בכל מילה, הוא אפילו לא צריך לכוון כי הוא רואה שהוא מדבר 
עם מישהו, הוא יכול לדבר 10 שעות! כי הוא רואה לפניו פנים ידיים רגליים, ובפרט שהוא מדבר לפני מלך או אדם חשוב, אז הוא נזהר 
ביותר שלא יתפסו אותו באיזה טעות, באיזה דבר לא הגיוני שהוא ידבר – וה’ חי וקיים ונמצא מולנו ואנחנו לא מרגישים אותו, זה מראה 
פשוט שאין לנו שכל, אין לנו מח זה מראה שיש לנו אפיקורסות בלב. הרבי גילה שכשיבוא משיח אז תיזל האפיקורסות מהשרוולים של 
“החסידים”. אם אדם לא יכול לעמוד בתפילה לפני הקב”ה זה מראה שנוזל לו אפיקורסות מהשרוולים, אנחנו לא רואים את ה’ כי אין לנו 
פשוט שכל, נסתר מאתנו השכל, השכל לא מפותח, אם היה לנו שכל לא היינו מפסידים תפילה, לא היינו מפסידים מילה, אפילו לא אות, וזה 
אומר הרבי בתורה סב’ “ודע מה שתשיב לאפיקורוס” לאפיקורסות שבלבך. אם אתה רוצה להשיב לאפיקורס שבלבך זה רק על ידי לימוד 
הפוסקים. אומר הרבי ש’ל’ו’ם – ראשי תיבות ודע מה שתשיב לאפיקורס” – כי על ידי לימוד פסק הלכה שהוא ההכרעה והשלום 
זוכים לדעת להשיב על האפיקורסות שבליבו”. לכן חייבים ללמוד הלכות פסוקות כל יום! אדם יראה שברגע שהוא ילמד פוסקים יתבטל 
ממנו היצר הרע שבליבו, יתבטל אצלו האפיקורסות. על ידי לימוד הלכה נפתחים שערי השכל ולכן אומר רבינו “מצווה גדולה לחדד את 
השכל”, רק על ידי לימוד גמרא ופוסקים מחדדים את השכל, רק זה מטהר את המח, רק זה מנקה את המח. אדם לא יכול להגיע לשום דבר 
בעולם, הוא לא יכול להגיע לאמונה לתפילה בכוונה רק על ידי לימוד הגמרא ופוסקים, כי כל מה שמחדדים את השכל זה רק כדי שנוכל 

להגיע לאמונה ולתפילה.

רבונו של עולם 

זכני להיות בקיא 

בש”ס ופוסקים 

ולהתפלל כל 

תפילותי בכוונה 

מילה במילה אות 

באות ועל ידי זה 

אזכה לראות את 

ה’ פנים אל פנים 

כמו שכתוב “מתי 

אבוא ואראה פני 

אלוקים” ותנוח 

עלי רוח ה’, רוח 

חכמה ובינה 

עיצה וגבורה, רוח 

דעת ויראת ה’.



 

הוא רבינו - מקור חכמהפרפראות לתורה

את  להסתיר  אבל  ה’,  של  ההסתרה  את  לגלות  צריך 
הגילוי של עצמנו. העבודה הכי גדולה שלנו זה להיות 
מראה  רק  היא  ראי,  רק  שהיא  הלבנה  כמו  כלום.  לא 
שאור החמה משתקף בה, חוץ מזה אין לה כלום. צריך 
הגוונים  וכל  האורות  כל  ואז  הזה  הראי  את  ללטש  רק 
אנחנו  הזה.  הראי  בתוך  ונמצאים  מגיעים  נפלאים  הכי 
שכל  כדי  אותה  ללטש  הזמן  כל  וצריך  מראה  איזשהו 
עבודת  בנו.  ישתקף  בבריאה  שנמצא  האלוקי  האור 
ההסתרה, העבודה להסתיר את עצמי היא הרבה יותר 
את  שלי,  הכישרונות  את  לגלות  של  מהעבודה  גדולה 
אין  בעולמו  ברא  הקב״ה  כי  שלי,  הנפלאים  הציורים 
סוף של ציורים, אין סוף של פאר, אין סוף של דברים 
מסתירים  ואנחנו  ונפלאים,  ונוראים  גדולים  עצומים 
לנו  אמר  וזה  שם,  לנו  וכואב  לנו  כואב  פה  כי  אותם! 

עבודת ההסתרה
ולא  משהו  לנו  ומתחשק  אחרת  לנו  אמר  וזה  ככה 
זה  אם  משנה  לא  וזה  מצטערים.  ואנחנו  לזה,  זכינו 
מבלבל  זה  המובנים,  בכל  ברוחניות,  או  בגשמיות 
האור  ואת  הפאר  את  רואים  לא  אנחנו  ואז  אותנו 
האינסופי שיש בעולם. צריך לצאת מן ההסתרה של 
העצבות, לצאת מן ההסתרה של הדמיונות, לצאת מן 
ההסתרה שאנחנו מקופחים, מן ההסתרה שאנחנו לא 
מצליחים בחיים, שלא הולך לנו, שהחיים שלנו מאוד 
קשים, שהגורל פגע דווקא בנו, לצאת מזה, ולהתחבר 
לאלוקות הזאת שבתוך המציאות של ההסתרה. ואז 
מהאלוקות הזאת נלמד להסתתר יותר, נלמד להגיע 
לסוג הסתרה אחר, הסתרה דקדושה, שמכל הסתרה 
כזו יש עוד התגלות, ככל שמסתתרים יותר, מגלים 

לנו יותר. אני כלום, יש רק ה׳ בעולם.”

מים עמוקים

“כי השוחד יעור עיני חכמים...”
מסופר על הגאון רבי חיים כפוסי, רבם של יהודי מצרים, שראייתו הלכה ונחלשה, עד אשר כבה מאור 
המעוור  חלילה,  שוחד,  נטל  כי  אחריו,  לרנן  הבריות  החלו  הדבר,  כשנודע  לחלוטין.  התעוור  והוא  עיניו 
עיני חכמים. ובלי להסס ולבדוק, כתבו עליו, כי זה החכם לקח שוחד מכל הפקידים והמוכסים, ולכן “הלך 
חשכים”-התעור(. הרב, שנפגע מאד, הכחיש דבר זה מכל וכל, ועל דבריהם כי “הלך חשכים” השיב במלים 
“כי אשב בחשך - ה’ אור לי”. אך תשובתו של הרב לא הניחה את דעתם של הבריות, והם לא חדלו מלטעון 
שהרב נטל שוחד. כשנוכח הרב לדעת, כי המצב הולך ונעשה רע יותר ויותר, כינס באחת השבתות את כל 
בני הקהילה אל בית הכנסת, ונשא לפניהם דרשה, ובסוף דרשתו אמר: רבותי, ידעתי שיש מרננים אחרי 
שנטלתי שוחד, אך ה’ יודע כי נקי אנכי מעון זה. ועתה, אני מחלה )מתפלל( את פני ה’ יתברך אלקי המשפט, 
שאם אמת הדבר, וקיים בי העון הזה של השוחד - יקמטו עצמותי בזה, ולא אוכל לרדת מהבמה. ואם חף 
אני מפשע - יהי רצון שיפקח ה’ את עיני ויחזיר לי את מאור השמש, וידעו כלם כי יש ה’ שופט צדק ואמת. 
והנה, ברגע בו סיים את דבריו - נפקחו עיניו, ומאור עיניו חזר! הוא הביט על סביבותיו, וקרא לכל אחד 
ואחד מהנוכחים בשמו ובתארו! אנשי הקהילה, שראו את הנס הזה, הבינו עד כמה ועד היכן מגיעה קדושתו 
וצדקתו של רבי חיים כפוסי, רבם, ומהרו בדמעות לבקש את סליחתו. ומאז אותו מקרה, נקרא רבי חיים 

כפוסי בשם “בעל הנס”, ובחתימת ידו היה כותב: “ה’, נסי, חיים כפוסי”. )בני ציון(

ין מַיִם לָמָיִם: יל בֵּ יִם וִיהִי מַבְדִּ תוֹךְ הַמָּ וַיֹּאמֶר אֱלהִֹים יְהִי רָקִיעַ בְּ
“בשעה שפלג הקב”ה את המים, מהם לקח למטה ומהם לקח למעלה. המים שלקח למעלה היו שמחים ואומרים אשרינו 
שיש לנו להיות קרובים אצל בוראינו ולהיות סמוכים תחת כסא כבודו והיו מעופפים בשמחה רבה ונותנים בכל יום קילוס 

ושבח ומכתירין הדר ותהלה ליוצר בראשית וגו’,
ואותו המים שלקח )למעלה( למטה היו צועקים ובוכים ואומרים אוי לנו שלא זכינו לעלות לרקיע להיות קרובים לבוראינו 

ולקלס עם חברינו אלא אנו נתונים למטה לתוך התהום הששי כנגד שערי צלמות ושערי גיהנם וגו’” )בתי מדרשות(.
והסבירו בעלי הסוד שמים עליונים מרמזים לנשמות הצדיקים, ומים תחתונים מרמזים לנשמות המון העם, ומאז ימות 
עולם היתה עבודת הצדיקים - מים העליונים - להעלות ולהרים את המון עם ישראל - מים התחתונים - למעלה אל 
הקדושה. וכן מובא בנועם אלימלך )פרשת לך לך(: “כי יש מים עליונים ומים תחתונים והם נקראים מים הזדונים וכו’ וצריך 
האדם לעבוד מתתא לעילא להעלות המים התחתונים הנקראים מים בוכים שהם מסיטרא דקליפה להעלות אל הקדושה” 

עד כאן לשונו.
אלא שבעבודה הזו מאז ומעולם היתה ההצלחה חלקית ורגעית ותמיד חזרו המים התחתונים ונפלו למטה, פעמים מחמת 
שחזרו ונתגברו הקליפות כמו בימי אברהם אבינו שכל הבארות אשר חפרו עבדי אברהם - שהם מקורות החכמה והדעת 
העליונה - סיתמום פלישתים. ופעמים כשכבר עלו המים התחתונים למעלה ונכללו שם, נאחזה בהם מידת הגאווה על 
הצלחתם, ולפני שבר גאון - נשבר אותו התיקון וחזרו ונפלו הנשמות למטה. כמו בימי משה רבינו - שעלו לתכלית מעלה 
העליונה ונתגאו, כמו שמבואר בפסוק “ודי זהב” שמרוב זהב שנתן להם חטאו בעגל ולמדו מזה חכמים שנכשלו בגאווה 

)ברכות ל”ב ע”א(, ומאז הלך התיקון והתקלקל עד שמתו כולם, כל דור המדבר.

בְרֵי פִי אִישׁ נַחַל נֹבֵעַ מְקוֹר חָכְמָה,  ים דִּ אך עתה בא והופיע והתגלה אורו של רבינו הקדוש, ששמו מרומז בפסוק: מַיִם עֲמֻקִּ
והודיע לנו שמעתה אין עוד מים עליונים ומים תחתונים, מעתה יש מים עמוקים: מים עמוקים דברי פי איש, מעתה שוב 
אין הצדיקים מעלים את הנשמות הנמוכות כמו בעבר אלא שהם מלמדים כל אחד לזעוק ולצעוק מעומק הלב להשי”ת עד 
שיזכה ע”י זה לעלות מדרגה לדרגה, כמו שייסד מוהרנ”ת בתפילה שאחרי התיקון הכללי: ממעמקים קראתיך ה’ - מעמקי 
עמקים, עד שיושיעו השי”ת ויעזרו לאחוז ולהתייגע בדרכי הקדושה עד שיזכה על ידי יגיעתו וצעקתו להגיע למעלתו 

ולמדרגתו הקדושה אשר בשביל זה נברא.

“לא תטע לך אשרה כל עץ, אצל מזבח ה’ אלהיך” 
)טז’, כא’(

שואלים חכמי ישראל: למה הסמיכה התורה איסור נטיעת עץ 
לך”?  תתן  ושוטרים  “שופטים  לפרשת  המזבח,  על-יד  אשרה 
מלמדת  בכך  מלובלין:  שפירא  מאיר  רבי  הגאון  על-כך  השיב 
ודיין בישראל צריך להיות כמזבח.  אותנו התורה, שכל שופט 
כשם שהמזבח, תוכו אדמה, ומבחוץ הוא מצופה נחושת - כך 
בלבו  ושפל-רוח  ענותן  בישראל:  והדיין  השופט  להיות  צריך 
אבל  כ’(.  יח’,  )בראשית  ואפר”  עפר  “ואנכי  בבחינת  פנימה, 
ובעל  ועז-רוח,  אמיץ-לב  ונחושת:  ברזל  להיות  עליו  מבחוץ 
שררה,  ובעלי  תקיפים  מול  בעומדו  זאת  וכל  נחושה,  מצח 

במטרה להציל עשוק מיד עושקו. )בני ציון(

“תמים תהיה עם ה’ אלקיך” )יח’, יג’(

הנהגות  אחר  נמשך  האדם  רצון  שיהיה   - פירושה  תמימות 
הבורא, ולא ירצה בהנהגת עצמו. כי זה יותר טוב ממה שמשיג 
בעצמו איך לנהוג עצמו. וזו היתה כוונת בני ישראל באמרם 
סמוכין  להיות  רוצין  היו  לא  כי  )יח,טז(,  לשמוע”  אוסף  “לא 
על בינתם. רק להיות נמשך אחר נביא אמת. וזה שאמר להם 
מרע”ה כי כשהייתם במעמד הר סיני ראיתם בעצמכם כי זוהי 
להיות  הוא  הישראל  איש  רצון  באמת  כי  השלימה,  הטובה 
והשגות.  טעמים  לחפש  ושלא  וחוקותיו,  השי”ת  אחר  נמשך 
וז”ש “לא כן נתן לך ה’” )יח,יד(- הקב”ה שם בטבע נפשות בני 
ישראל שלא ירצו לחקור בשכלם רק ירצו להיות תמים עם ה’, 
ישראל.  זה, צריך לבטל עצמו לכלל  רצון  ומי שאינו מרגיש 

)שפת אמת(

“כי השחד... ויסלף דברי צדיקים” )טז’ יט’(
כשישב הצדיק רבי אברהם יהושע האשל מאפטא, בעל “אוהב ישראל” על כסא הרבנות בקולבסוב )קודם שעבר 
לאפטא(, באו אצלו שני סוחרים גדולים לדין תורה, שהיה כרוך בו ממון רב. שמע הרב מאפטא את הטענות של שני 
היריבים בדין, וחש מיד שאחד מהם מנסה לעשוק את חברו, שלא כדין. כשראה אותו אדם, שהרב נוטה לפסוק את 
הדין לחובתו – עלה במחשבתו לשחד את הרב בסכום הגון. אך מתוך שחשש לעשות את מעשהו בגלוי, הניח בכיס 
מעילו של הרב מאפטא )שהיה תלוי על הקיר( את דמי השוחד שלו. לא עברו רגעים אחדים, והרב חש שהוא נוטה 
לצידו של נותן השוחד, בניגוד לתחושתו בתחילת הדיון. התפלא הרב מאד על השינוי שחל אצלו כלפי שני היריבים 
בדין, ולאחר שקול - דעת החליט להפסיק את הדיון לשעה קלה. הרב לבש את מעילו ויצא מבית הדין כדי להרהר 
ביחידות במהלך המשפט המתנהל לפניו. לפתע חש בצרור השטרות, שהיה תחוב בכיס מעילו, ואמר בלבו: מה גדול 
כחו של השוחד! הנה אני, לא ידעתי על מתן השוחד עד לרגע זה. ובכל זאת השפיעה עלי העובדה שדמי השוחד 
כבר נמצאו בכיסי, והתחלתי רואה יותר ויותר צד זכות לנותן השוחד... הוסיף הרב מאפטא, ואמר: ימים רבים הייתי 
תוהה על לשון הכתוב בפרשת “משפטים” )שמות, כ”ג, ח’( ובפרשת “שופטים” )דברים, ט”ז, י”ט(, שהשוחד מסלף 
“דברי צדיקים”. הכיצד קורא הכתוב למי שמקבל שחד בכינוי “צדיק”? עתה נתבררה לי היטב לשון הכתוב כאן. שהרי 
לפעמים מקבל השוחד הוא בבחינת “צדיק”, כיון שלא ראה בעיניו את דמי השוחד, ואף לא ידע על מתן השוחד. ובכל 

זאת, גם במקרה זה פועל השוחד לעיוות הדין ולסילוף האמת. )בני ציון(


